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اولویت حذف ظریف از دولت 
بر حل مشکلات مردم؛ چرا؟

گروه سیاســی: »مصطفی کواکبیان« عضو کمیســیون امنیت ملی و 
سیاســت خارجی مجلس نهم با انتقاد ضمنی از سیاسی کاری نمایندگان 
مجلس در شــبکه اجتماعی ایکس )توییتر ســابق( نوشت: »کشور به  # 
تصمیمات_جدید و تمرکز بر حل راهبردی مشــکلات مردم نیاز دارد اما 
متأسفانه برای برخی نمایندگان مجلس )از جبهه پایداری گرفته تا جناب 
 # قالیباف( اولویت اصلی حذف سرمایه دیپلماسی کشور یعنی  # ظریف از 

دولت  #پزشکیان است.«
دبیرکل حزب  مردم ســالاری در ادامه نوشــت: »بیائیــم با  # وفاق_ملی، 

 #منافع_ملی را بر بازی های سیاسی ترجیح دهیم.«

ویژه

لزوم متناسب سازی حقوق بازنشستگان
و مستمری بگیران تامین اجتماعی

ادامه از صفحه 1
... مشــمولین قانون کار در ســال ۱۴۰۱؛ لازم به ذکر است متناسب سازی 
این افراد همواره براساس اولین برقراری مستمری  می باشد و عدم تناسب رشد 
صورت کسر متناسب با مخرج کسر ضریب مستمری را به نسبت آورده ۳۰ سال 

خدمتی اش بسیار پایین تر نشان  می دهد!
ت_ عدم تناسب بین اولین مستمری بازنشستگان کشوری که میانگین دو 
سال آخر آنها با احتساب ضریب سال بازنشستگی اعمال  می شود و تفاوت معنا 
داری با نحوه احتساب اولین مستمری بازنشستگان مشابه خود با بیمه پردازی 
تامین اجتماعی و همینطور کارگران مشمول قانون کار به دلیل نحوه احتساب 

میانگین دوسال آخر منتهی به بازنشستگی دارند.
ث( کاهش ارزش ریالی در ســنوات متعدد و افزایش فشــار مضاعف ناشی 
از تورم در معیشــت بازنشستگان به علت افزایش هزینه های زندگی و نیازهای 
درمانی در سنین بازنشستگی و رفاه فرزندان تحت تکفل محصل، دانشجو، بیکار 
و در شرف ازدواج در مقایسه با شاغلین به علت کاهش مزایای غیر مستمر به 

مراتب بسیار بیشتر هست.
۳- عدم ملحوظ کردن منبعد ۹۰ درصد هرگونه افزایش یا فوق العاده برای 
کارگران شاغل در مستمری بازنشستگان تامین اجتماعی همانند توافقات امضا 
شده به عمل آمده صنوف بازنشستگان صندوق کشوری در جلسات پیگیری با 
کارشناسان سازمان برنامه و بودجه کشور که به منظور استمرار متناسب سازی 

بازنشستگان صندوق کشوری تعهد گردید.
۴- مقرر گردیده جداول امتیازات مدیریتی و امتیازات رتبه بازنشســتگان 
کشــوری در بالاتریــن حد ممکن در ســطوح خود منظور گــردد و جداول 
متناسب سازی شــان به این نحو تنظیم و ارائه گردیده است؛ برای بازنشستگان 
تامین اجتماعی هیچ گونه ارفاقی به صورت صعودی در احتساب متناسب سازی 
منظور نگردیده است. )معادلی به میزان ۵ درصد حداقل دستمزد سال ۱۴۰۳ 
برای همه مستمری بگیران تامین اجتماعی به لحاظ کاهش ارزش ریالی پول و 

افزایش تورم جهت ترمیم ضریب اولیه افزوده شود.(
 ۵- بازنشســتگان تامین اجتماعی متشــکل از گروهی از بازنشســتگان 
مشمولین خدمات کشوری و مشمولین قانون کارگری  می باشد که در سال های 
اخیر با افزایش های حقوقی متفاوت با ساعات و شرایط کاری یکسان حتی در 
یک دستگاه برخوردار بوده اند و همچنین مستمری اولیه بازنشستگان سال های 
اخیر در مقابل ضریب مستمری امسال با افت مستمری بیشتری مواجه گردیده 
اســت. )معادلی به میزان ۵ درصد حداقل دســتمزد سال ۱۴۰۳برای سنوات 
اخیر۱۳۹۹ به بعد به علت اختلاف افزایش دســتمزد ســایر سطوح و حداقل 

دستمزد این افراد منظور گردد.( 
۶- جهــت اجرای عدالــت در حقوق مســتمری کلیــه صندوق ها برای 
بازنشستگان تامین اجتماعی )مشمول قانون خدمات کشوری با بیمه پردازی 
تامین اجتماعی( با تاریخ بانشستگی نیمه اول سال ۱۴۰۱ همانند بازنشستگان 
صندوق بازنشستگی کشوری ۵ درصد حقوق شهریور ۱۴۰۱ و ۹۰۰ هزار تومان 

)بابت ترمیم حقوق( از تاریخ  ۱۴۰۱/۰7/۰۱ منظور گردد.

یادداشت

دبیر شورای نگهبان:
جهان امروز زخم خورده سیاست مداران 

قدرت طلب است
دبیر شــورای نگهبان با انتقاد از سکوت در برابر جنایات صهیونیست ها، تاکید 
کرد: باید توجه مردم جهان را نسبت به حقوق پایمال شده مردم فلسطین جلب 
کرد.  به گزارش ایلنا، آیت الله احمد جنتی دبیر شورای نگهبان در ابتدای جلسه 
روز چهارشنبه 7 آذر ۱۴۰۳ این شورا با گرامیداشت فرارسیدن سالروز شهادت 
عالم مجاهد آیت  الّله سیدحسن مدرس اظهار کرد: ایشان با روش زندگی فردی 
و اجتماعی و همچنین سیاســت ورزی مومنانه، الگوی کاملی برای نمایندگی 
مجلس اســت. وی اضافه کرد: شــهید مدرس با تکیه بر وارستگی از تعلقات 
دنیوی و سلامت نفس خویش، شجاعانه در برابر انحرافات  ایستاد و از استبداد 

و استکبار باکی نداشت.
جنتی در همین رابطه فرارسیدن روز مجلس شورای اسلامی را به نمایندگان 
این مجلس تبریک گفت و ابراز امیدواری کرد که نمایندگان با تاسی به بزرگانی 
همچون شــهید مدرس در انجام وظایف خویش موفق باشند و خدمات دوران 

نمایندگی مجلس باقیات  الصالحات شان باشد.
انتقاد از سکوت در برابر جنایات صهیونیست ها

دبیر شــورای نگهبان در ادامه گفت:جهان امروز زخم خورده سیاست مدارانی 
است که سیاست ورزی آن ها بر اساس منافع مادی و قدرت طلبی است. الگوی 
سیاســت ورزی بر مبنای دیانت و متاثر از ارزش هــای الهی می تواند دنیا را از 
بحران های ایجاد شده توسط قدرت های استکباری رها کند. وی با بیان اینکه 
جمعه این هفته روز جهانی همبســتگی با ملت فلســطین است، عنوان کرد: 
اگرچه قدرت های حامی رژیم صهیونیســتی تمام توان خود را به کار گرفته  تا 
نگذارند صدای مظلومیت مردم فلسطین شنیده شود، اما باید توجه مردم جهان 
را نسبت به حقوق پایمال شده این ملت جلب کرد. جنتی گفت: وضعیت امروز 
مردم مظلوم فلسطین و ظلمی که در حق این مردم می شود، محک انسانیت و 
آزادگی همه انسان هاست. بدون شک در تاریخ از افراد و نهادهایی که نسبت به 

این فاجعه انسانی بی تفاوت بودند به بدنامی یاد خواهد شد.

شورای نگهبان

مجوز کمیسیون تلفیق بودجه 
به دولت برای واردات بنزین

نایب رئیس کمیســیون تلفیق لایحه بودجه ۱۴۰۴ گفت: 
کمیســیون تصویب کرد که دولت اجازه دارد در صورت نیاز 

نسبت به واردات بنزین و فرآورده ها به کشور اقدام کند.
به گزارش ایلنا، محســن زنگنه در واکنش به انتشار اخباری 
درباره مخالفت کمیسیون تلفیق با واردت بنزین گفت: واردات 
بنزین به کشور پیرو مصوبات کمیسیون تلفیق ممنوع نشده 
است. وی توضیح داد: دولت در لایحه بودجه ۶۵ هزار میلیارد 
تومــان منابع برای واردات بنزین پیــش بینی کرده بود که 
کمیسیون در مصوبه خود، محدودیت در این بخش را از میان 

برداشت تا قیمت بنزین افزایش پیدا نکند.
زنگنه افزود: براین اســاس کمیسیون تصویب کرد که دولت 
اجازه دارد در صورت نیاز نسبت به واردات بنزین و فرآورده ها 
به کشــور اقدام کند. وی با تاکید بر اینکه این مصوبه به نفع 
مردم اســت، مجددا گفت: دولت در لایحه پیش بینی کرده 
بود که تا سقف ۶۵ هزار میلیارد تومان در سال آینده واردات 
بنزیــن صورت گیرد و ما این محدودیــت واردات را از میان 

برداشتیم.

بیگدلی در صحن مجلس:
مشکل این مملکت ظریف است؟

اصلا ظریف را اعدام کنید
یک نماینده مجلس در واکنش به کنار گذاشــتن مشکلات 
کشور توسط برخی از نمایندگان و پیگیری برکناری معاونت 
راهبردی از دولت گفت: مشــکل این مملکت شــده است 
ظریف، این مملکت مشکل آب ندارد؟ اصلا ظریف را اعدام 

کنید،اصلا ظریف را اخراج کنید.
به گزارش خبرنگار ایلنا،  احمدبیدگلی در جلسه علنی امروز 
مجلس شورای اســلامی احمد بیگدلی در واکنش به تذکر 
حمید رســایی که چرا گزارش کمیســیون امنیت ملی در 
صحن مجلس قرات نشده اســت و اعمال ماده ۲۳۴ نشده 
اســت، گفت: مشکل این مملکت شده اســت ظریف، این 
مملکت مشــکل آب ندارد؟ اصلا ظریف را اعدام کنید، اصلا 

ظریف را اخراج کنید.
وی خطاب به نمایندگان گفت: واقعا در این مملکت مجلس 
هیچ کاری ندارد؟ شــما در مملکت و خیابان تردد ندارید؟ 
صبح تا شب مشکل ما ظریف شده است! مردم به شما نامه 

نمی دهند؟
حاجی بابایی که ریاســت مجلس را بر عهــده دارد، گفت: 

مشکل ظریف بودن و ظریف نبودن است.

قالیباف در نشست خبری:
قانون عفاف و حجاب را
۲3 آذر ابلاغ می کنیم

محمدباقر قالیباف در نشســت خبــری خود که ظهر امروز 
برگزار شــد در پاسخ به سوالی درباره وجود سلایق سیاسی 
مختلف در مجلس علی الخصــوص مخالفان دولت و نحوه 
نظارت مجلس بر روی دولت گفت: وفاقی که بخواهد با عدم 
رأی به یک فوریت بهم بخورد، نباشد بهتر است. وقتی حرف 
از تعامل و وفاق می زنیم باید یک حد داشــته باشد. برنامه 
هفتم میثاق ملی ما است. تعامل و توافق حول این موضوع 
اســت. وی گفت: سلایق سیاسی که یکی طرفدار و مخالف 
دولت باشد، یک امری است که باید پذیرفت. برخی اوقات در 
برنامه هفتم اصل را قبول داریم و روش متفاوت است. بحث 
همکاری و تعامل می زنیم نباید خلاف قانون باشد. من هم 
به فوریت آن اصلاحیه رأی ندادم و به کمیسیون رفته است.

قالیباف با اشــاره به حواشی حضور ظریف در دولت، گفت: 
آنجایی که آقای ظریف  قرار گرفته اســت، براساس قانون 
جاری خلاف اســت. من اگر به جــای آقای ظریف بودم، با 
ظرافت کنار می رفتم، به آقای پزشکیان می گفتم من چند 
صباحی نباشــم اگر این لایحه قانونی بود برمی گردم و اگر 
نشد برنمی گردم. ما در موضوعات مهم مانند انرژی و مسکن 
باید با گذشت تر پیش برویم. در حوزه نظارت مجلس نظارت 
سیستمی و جمعی است. سوال می پرسیم، تحقیق و تفحص، 
تذکر و اســتیضاح داریم که شروع به صورت فردی است اما 
سپس به صورت گروهی کار انجام می شود. جنس نظارت ما 
با نظارت سازمان بازرسی کل کشور متفاوت است. مجلس 
کار را متوقــف نمی کند، ما در نظارت مچ گیری نمی کنیم. 
رئیس مجلس افزود: بحث دلار هم روشــن است. ما کسری 
ارز داریــم از آن طرف هم هزینه هایی داریم. طبیعتا باید در 
موضوع حق ماموریت ها به این موضوع توجه شود البته که 
این سیاسی و سلیقه  ای اســت و اگر دلاری حق ماموریت 
دهند خلاف قانون نیســت و اگر تبدیل به ریال شــود هم 
خلاف قانون نیست و می شــود تبدیل ریال به صورت دلار 

توافقی باشد.
قانون عفاف و حجاب را ۲۳ آذر ابلاغ خواهیم کرد

وی درباره توافق با دولت درخصوص عدم ابلاغ مصوبه عفاف 
و حجاب و اینکه آقای آقاتهرانی گفته ۱۶ آذر ابلاغ می شود 
گفت: من به آقــای آقاتهرانی هم گفتم که تاریخ این ابلاغ 
۱۶ آذر نیســت بلکه ۲۳ آذر است چراکه سه ماه زمان بوده 
اســت. البته ایشان گفته اند که این خبر را اصلاح می کنند. 
این مصوبه را ۲۳ آذر ابلاغ خواهیم کرد چراکه قانون است. 
بنا شــد به دلیل ملاحظات و سالگرد وقایع ۱۴۰۱ مقداری 
رعایت شود اگر فرصت شود قانون حجاب را توضیح می دهم 

در این سه ماه باید دستورالعمل اجرایی هم نوشته می شد.
رئیــس مجلس درباره قانون حجاب گفت: اول این را بگویم 
کــه ما برای حجاب قانون داشــتیم. این قانون هم که الان 
بحث شد و در زمان خودش ابلاغ می شود لایحه است یعنی 
قــوه قضاییه آن را تنظیم کرده و به دولت داده و دولت هم 
به مجلس داده است ۹ ماده داشته است قوه قضاییه فقط در 
بخش قضایی لایحه را داده بود و بحث جرم انگاری در قانون 
بود دولت هم ۱۳ الــی ۱۴ ماده اضافه کرد و برخی از مواد 
دیگر هم را به آن اضافه کرد ما در مجلس به این جمع بندی 
رسیدیم که حجاب باید ابعاد مختلفش دیده شود حجاب هم 
بعد شرعی دارد هم بعد سیاسی، فلسفی، هویتی، حقوقی و 
فرهنگی دارد یک موضوع پیچیده و اجتماعی اســت و باید 
همه ابعاد آن را ببینیم و نمی توانیم فقط ســلبی ببینیم و 
باید ایجابی هم ببینیم. قالیبــاف تصریح کرد: درحادثه ای 
که در ســال ۱۴۰۱ افتاد مجلس بررسی کرد و یک گزارش 
ارائه کرد در آنجا مجلس گفت ۳۲ دستگاه مسئول بودند تا 
ابعاد حجاب را پوشش دهند یک بخش از آن اقدامات سلبی 
بوده است جز نیروی انتظامی که یک اتفاقاتی نیز پیش آمده 
است ما رسما در صحن مجلس گفتیم ۳۱ دستگاه ماموریت 
هــای خود را انجام نداده اند. ما با این قانون دســتگاه ها را 
مکلف کرده ایم که وظایف خود را انجام دهند در بحث جرم 
انگاری تلاش کردیم ســطح بندی آن را مشــخص کردیم. 
ســعی کردیم هر گونه درگیری و اقدام مستقیم بین افراد 
گرفته شــود در قانون دیگر گشــت ارشاد نیست و به اینها 
دقت کرده ایم ضمانت اجرایی قانون را مشــخص کرده ایم. 
کشف حجاب، بدحجابی و برهنگی را مشخص کردیم و باید 
امکانات و تجهیزات فراهم شود و تا جایی که مطلعم بخشی 
از این تجهیزات آماده شده است. البته زندان رفتن در قانون 
وجود ندارد اما جریمه وجود دارد که قانون ابلاغ شود همه 

این موضوعات اطلاع رسانی خواهد شد.

مجلس

معاون اسبق رئیس جمهور در امور زنان 
و خانــواده با تاکیــد براینکه امیدوارم 
قانون عفاف و حجاب اجرا نشود، گفت: 
بازنگری  تقاضای  هــم  دولت  امیدوارم 
داشته باشد و کلا لایحه برگردد و دوباره 

از نو بررسی شود.
معصومه ابتکار معاون اسبق رئیس جمهور در 
امور زنان و خانواده در گفت وگو با ایلنا، درباره 
حواشــی مربوط به راه اندازی کلینیک ترک 
بی حجابی گفت: اولا که امیدوارم قانون عفاف 
و حجاب به هیچ عنوان از ســوی دولت ابلاغ 
نشــود. امیدوارم در فرصتی که از نظر قانونی 
وجــود دارد، دولت تقاضــای بازنگری در این 
قانون را داشته باشد و اجرای آن متوقف شود.
یک نگاه مکانیکی به مقوله حجاب وجود دارد

وی ادامه داد: امیــدوارم این قانون اصلا اجرا 
نشــود و دولت هم تقاضای بازنگری داشــته 
باشد و کلا برگردد و لایحه دوباره از نو بررسی 
شود. در شورای عالی انقلاب فرهنگی همیشه 
این بحث را دوستان دارند که مسائل مربوط 
به حجــاب را در چهارچوب قوانین و مقررات 
قرار دهند و متاســفانه یــک نگاه مکانیکی و 
ابزاری هم به موضوع وجود دارد. معاون اسبق 
رئیس جمهــور در امور زنان و خانواده تصریح 
کرد: ما همیشه بحث مان این بوده است که نگاه 
قرآن به این موضوع را ببینید. آیا ما نگاه قرآنی 
را پیاده می کنیم یا نه. یک چیزی از خودمان 
در آورده ایم برای اینکه بتوانیم سیاست ها و آن 
چیزی هایی که مد نظر خودمان است را پیش 
ببریم. ما الان نگاهی که به دختران مان داریم 

اینگونه اســت که حتی در مدارس دخترانه 
حجاب را اجبــاری کرده ایم و چرا در مدارس 
دخترانه اجازه داده نمی شود که وقتی مردی 
در مدرســه حضور ندارد و نامحرمی نیست، 
دختران حجاب را از سر بردارند؟ چرا فضایی را 
ایجاد می کنیم که دختران به جای اینکه فکر 
کنند این یک مسئله شرعی است و یک نرم و 
چهارچوب روابط اجتماعی آحاد جامعه است، 
احســاس کنند که حجاب یک نوع کنترل، 
تسلط و جبر اســت؟ ابتکار خاطرنشان کرد: 
چرا ما باید چنیــن رویکردی را پیش ببریم؟ 
مگــر نگاه قرآنی دعوت به یک رفتار و خلق و 
خوی خوب نیست؟ مگر دعوت به این نیست 
که اولا مردان نگاه خودشان را پایین بیندازند 
و رفتارهای آزاردهنده که از همان نگاه شروع 

می شود نداشته باشند؟ بعد قرآن اشاره به زنان 
دارد که نگاهشان را پایین بیاندازند و پوشش 
مناسبی داشته باشند که مورد آزار قرار نگیرند 
و به عنوان یک فرد عفیف و پاکدامن شناخته 
شــوند. این صراحت رویکرد قرآن است. وی 
ادامه داد: بارها و بارها قرآن کریم به بحث آزار 
اشاره دارد و اینکه زنان مورد آزار قرار نگیرند. 
ما این نــگاه را کنار گذاشــته ایم و یک نگاه 
صرفا ابزاری داریم و همه مســائل و مشکلات 
را در این خلاصه کرده ایم، این اشــتباه است. 
در ۴۰ ســال هم نتیجــه نگرفته ایم الان هم 
نتیجه نخواهیم گرفت و تنش های اجتماعی را 
تشدید خواهد کرد و مورد قبول مردم نخواهد 

بود.
باید وارد گفت وگو و فضای تعاملی با 

نسل جوان شویم
معاون اســبق رئیس جمهــور در امور زنان و 
خانواده تصریح کرد: درخصوص بحث کلینیک 
هم دولت به درســتی اعلام کرد که به دولت 
هیــچ ارتباطی ندارد و فکــر می کنم یک کار 
ابزاری است و بعید می دانم این مسئله جدی 
باشــد. بهترین کاری که الان می توانیم برای 
نســل جوان انجام دهیم این است که با آن ها 
وارد گفت وگو شــویم و فضا را برای احساس 
امنیت و نشــاط و حفظ عدالت بتوانیم برقرار 
کنیم. وی تاکید کرد: اگر عدالت جنســیتی 
براســاس همــان برنامه ای که مــا در دولت 
دوازدهم شــروع کردیم ان شــاالله در دولت 
چهاردهم ادامه پیدا کند می تواند یک فضایی 
را ایجاد کند تا تنش ها و تقابل ها و رودرویی ها 
به حداقــل برســد و وارد گفت وگو و فضای 
تعاملی با نســل جوان شــویم البته در همه 
مسائل، فقط تمرکزمان بر بحث حجاب نباشد 
و باید بتوانیم در مدارس فضا را تعدیل کنیم تا 
اینقدر این موضوعات به بچه ها فشار وارد نکند. 

به نظر من این کار یک قدم رو به جلو است.

معاون راهبــردی رئیس جمهور با بیان 
اینکه قطعنامه  شورای حکام علیه ایران 
از نظر حقوقی بی پایه و اســاس است، 
گفت: اروپا و آمریکا بدانند که در موضع 
مدعی نیستند، آنها باید پاسخگو باشند 
و تنها با ایجاد یک توازن و موضع برابر 

است که می توانیم به توافق برسیم.
»محمد جواد ظریف« معاون راهبردی رئیس 
جمهور در گفت وگوی اختصاصی با خبرنگار 
سیاسی ایرنا درباره آغاز روند مذاکرات معاونان 
وزارت امور خارجه ایران با کشورهای اروپایی 
از روز جمعه، تصریح کرد: گفت وگو همیشــه 
می تواند راهگشــا باشــد البته طرف مقابل 
)اتحادیــه اروپا( باید از موضع برتری طلبی و 
کانون هنجار جهانی بودن خارج شــود. واقعا 
اروپایی ها هنجار محور نیستند، ببینید چگونه 
با جنایات رژیم صهیونیستی در فلسطین، غزه 
و لبنان برخورد می کنند لذا آنها در جایگاهی 
نیستند که خود را کانون تعیین هنجار برای 
دنیا بدانند. باید از این به قول خودشان »اسب 
بلندی« که سوار شده اند پیاده شوند و با دنیا 
به عنوان همتا برخورد کنند و بدانند اگر کسی 

قرار است پاسخگو باشد، آنها هستند.
ظریف با اشــاره به صحبت هــای اخیر علی 
لاریجانی مشــاور رهبر انقلاب، افزود: ایران از 
برجام خارج نشده، ایران همچنان اعلام کرده 
که آمادگی دارد به برجام پایبند باشد، ایران 
در چارچوب برجام عمل کرده است اما آمریکا 
از برجام خارج شــده و تعهدات خود را نقض 

کرده است.
معاون راهبــردی رئیس جمهــور ادامه داد: 
شاهد وضعیت بی سابقه ای در جامعه جهانی 
هســتیم، دولتی که خود را عضو دائم شورای 
امنیــت می داند، کشــوری را کــه پایبند به 

قطعنامه همین شوراست، مجازات می کند.
وی بــا طرح این ســوال کــه اروپایی ها چه 
کردند؟، تصریح کرد: آنها هم با آمریکا همراه 
شدند. آنها نخست در اعلامیه ها و بیانیه ها با 
آمریکا مخالفت کردند اما هیچ اقدامی نکردند. 
تعهدات اروپا نسبت به ایران، منوط به اجرای 
تعهدات از ســوی آمریکا نبود بلکه منوط به 
اجرای تعهدات توســط ایران بــود. به مدت 
یکسال آژانس بین المللی انرژی اتمی گزارش 
داد و تاییــد کرد که ایــران در حال اجرای 
تمام تعهدات خود است به رغم اینکه آمریکا 
از برجام خارج شــد و تمــام تعهدات خود را 
نقض کرد. ظریف خاطر نشان کرد: اروپایی ها 
نه تنها تعهدات خود در برجام را اجرا نکردند 
حتی تعهداتــی که بعد از خــروج آمریکا از 
برجــام دادند نیز اجرا نکردنــد. اروپا پس از 
خروج آمریکا از برجام، ۲ بار تعهد کرد و حتی 
یکی از آن ۱۱ تعهد را اجرا نکرد، لذا اروپایی ها 
در موقعیتی نیستند که ادعایی در برابر ایران 
داشته باشند و به همین دلیل قطعنامه ای که 

در شورای حکام تصویب کردند هیچ جایگاه 
حقوقی ندارد و از نظر حقوقی بی پایه و اساس 
است. معاون راهبردی رئیس جمهور ادامه داد: 
ایران اعلام کرده که آماده بازگشت به تعهدات 
خود است اما یادمان نرفته در دوران کرونا به 
خاطر تحریم ها چه بلاهایی ســر مردم ایران 
آوردند. آنها باید نشان دهند که آماده جبران 
خسارات هستند. اروپا و آمریکا بدانند که در 
موضع مدعی نیستند، باید پاسخگو باشند و 
تنها با ایجاد یک توازن و موضع برابر است که 

می توانیم به توافق برسیم.
ظریف افزود: مبنای توافق جدید حتما برجام 
است، توافقی که ماه ها و شاید ده ها هزار نفر 
ساعت در ایران، آمریکا، اروپا، روسیه و چین 
روی آن کار شــده است. توافقی که به تعبیر 
اروپایی هــا، یکی از مهمترین دســتاوردهای 

دیپلماتیک جهان است.
وی تصریح کرد: لازم اســت مجــددا درباره 
بعضی موضوعــات و تاریخ هایی که به دلیل 
نقض برجام توســط آمریکا از آنها عبور کرده 

ایم، صحبت کنیم.
معاون راهبــردی رئیس جمهــور ادامه داد: 
نمایندگان ایــران در گفت وگو با اروپا )مجید 
تخت روانچی و کاظم غریــب آبادی( با طرح 
نگاه و خواسته های ایران ومطرح کردن نقاطی 
که غرب باید نســبت به آن پاســخگو باشد، 

زمینه حرکت به جلو را فراهم می کنند.
ظریــف با تاکید بر اینکه هیچ یک از طرف ها 
از نقض برجام سود نکرده است، خاطر نشان 
کرد: تمام دنیا به این امر واقف  است. منفعت 
تمام طرف ها این است که این روند خسارت 
بار یعنــی در واقع روندی که حاصل جمعش 
منفی است، نه تنها متوقف شود حتی معکوس 
و برگشت داده شود چرا که حاصل جمع صفر 

در کنش های بین المللی بی معناست.
نباید به اسم تهدید، دسترسی 

ایرانیان به فضای مجازی را
محدود کرد

معاون راهبــردی رئیس جمهور همچنین در 
همایش »الگوهای امنیت و چشــم انداز ثبات 
در منطقه غرب آســیا« با بیان اینکه ایرانیان 
و زنان ایرانی خارج از کشــور فرصت هستند 
و اینکه طور دیگر می اندیشند را نباید تهدید 
دانســت، گفت: بعد از بقا به عنوان یک رکن 
امنیــت ملــی؛ رضایت مندی و عــزت مردم 
دو رکــن دیگر تأمین امنیــت و منافع ملی 
محسوب می شوند. امروز هیچ کس نمی تواند 
یک ایرانی را تهدید کند و زمان آن رســیده 

رفاه و رضایت مندی ایرانیان هم جلب شود.
راهبــردی  معــاون  محمدجــواد ظریــف، 
رئیس جمهور، در نخستین همایش بین المللی 
»الگوهای امنیت و چشم انداز ثبات در منطقه 
غرب آســیا« که بــه همت انجمــن ایرانی 
مطالعات غرب آســیا ظهر ، سه شنبه ششم 

آذرماه، در دانشــکده حقوق و علوم سیاسی 
دانشگاه تهران برگزار شد، با بیان اینکه امنیت 
درون زاســت و نه قابل اجاره و نه قابل خرید 
اســت، گفت: این را همه کشورهای منطقه 
درک کرده اند یــا درک خواهند کرد. امنیت 
خریداری شده هزینه دارد و کشورهای منطقه 
نزدیک به صد میلیــارد دلار که 7۵ میلیارد 
دلار آن مربوط به عربســتان اســت فقط به 
صدام حســین پول دادند تا امنیت را بخرند 
و صدام به واســطه این پول ها ماشین جنگی 
گسترده ای را ساخت ولی بعد که به اهدافش 
نرسید این ماشین جنگی را به سمت همین 
کشورها نشانه گرفت و کویت که برای عراق 
نفت حمل می کرد و آن را می فروخت توسط 

عراق اشغال شد.
وی افــزود: خریــد امنیــت موفــق نبود و 
پیمان   هایی مانند پیمــان ابراهیم هم مانند 
ســراب است، چون اســرائیل هیچگاه به جز 
ارباب خود یعنی آمریکا اقدامی در راســتای 
تأمین امنیت انجام نداده و کشورهایی مانند 
آذربایجــان به خاکریز اســرائیل برای تأمین 
امنیت تبدیل شــده اند. وجــه دیگر پیمان 
ابراهیم قاعده برون ســپاری ایــالات متحده 
است چون این کشــور انگیزه  ای برای حضور 
در منطقه نــدارد و تمام تمرکزش بر چین و 
روسیه اســت. پس پیمان ابراهیم بخشی از 
پروژه آمریکا برای کاهش حضور این کشــور 
در منطقه محســوب می شود البته باید گفت 
برجام هم همین کارکرد را داشــت ولی ما با 

عینک بدبینی به آن نگاه کردیم.
معاون راهبردی رئیس جمهور یادآور شــد: 
در دولت آقــای روحانی طرح هرمز را مطرح 
کردیم و این طرح در اجلاس مجمع عمومی 
ســازمان ملل مطرح شد. در آن جلسه اتفاق 
عجیبــی افتاد و نماینــده انگلیس گفت چرا 
ایــران این طرح را مطرح کرده اســت؟ خود 
ایران جزء منطقه است و من گفتم اشتباه شما 
همین اســت که فکر می کنید شما باید برای 
منطقه طرح دهید و لــذا طرح های وارداتی 
برای منطقه فایده ای ندارند و این طرح ها باید 

درون زا باشند.

ظریف با بیــان اینکــه ایــران بزرگترین و 
قدرتمندترین کشور منطقه است، اظهار کرد: 
هزینه های نظامی که کشورهای منطقه صرف 
می کنند هیچ گاه این واقعیت را از بین نمی برد 
که ایران محور اصلــی تأمین امنیت منطقه 
اســت و از آنجا که ایران امنیت درون زا دارد 
باید نقش پدرانه داشته باشد و ضرورت دارد 

این نقش را با عطوفت اجرا کند.
وی بیان کرد: آمریکا توانســته با تله انداختن 
روســیه در جنگ اوکراین یک دشمن جدید 
برای اروپا ایجاد کند که آن هم روسیه است و 
همین مسئله اروپا را به سمت آمریکا هدایت 
کرده و باعث شده آنها برای تأمین امنیت خود 

هزینه بیشتری کنند.
معاون راهبــردی رئیس جمهور با بیان اینکه 
چین صد سال تحقیر شده بود و مائو توانست 
به این تحقیر پایان دهد که بزرگترین خدمت 
مائو به چین محسوب می شود، گفت: پهلوی 
دوم از طریق وابســتگی تــلاش می کرد به 
تحقیرهای تاریخی مانند از دست دادن آرارات 
و دیگر قراردادهای اشغالی پایان دهد. شاه با 
حمایت آمریکا دکترین دو ستونه نیکسون را 
به سیاست تک ستونه تبدیل کرد و عربستان 
را کنار زد. البته فراموش نکنیم همین شــاه 
هم قسمتی از خاک ایران را در زمان حکومت 

خود از دست داد.
ظریف ادامه داد: تا پیش از انقلاب اســلامی 
دوران ۲۰۰ ساله تحقیر را تجربه کرده بودیم 
و مدام بخش هایی از سرزمین خود را از دست 
می دادیم. به واســطه انقلاب اسلامی نظامی 
روی کار آمد که وابستگی های خارجی را ، به 
رغم برخی اشتباهات، قطع کرد. در واقع این 
نظام عظمتی را به وجود آورد که منجر به این 
شد بتوانیم روی پای خود بایستیم و از امنیت 
کشور حفاظت کنیم و نه خاک از دست دادیم 

و نه تسلیم شدیم.
وی با بیان اینکه امروز اگر تصمیم می گیریم 
نگاه تهدیدمحور نداریم، گفت: در گذشته همه 
تصمیم گیری ها مبتنی بر نگاه تهدیدمحور بود 
و امروز این دســتاورد وامدار نیروهای مسلح، 
مقاومت مردم و نگاه مقام معظم رهبری است.

معصومه ابتکار مطرح کرد

بازنگری در قانون عفاف و حجاب در دستور کار دولت
وارد فضای گفت وگو و تعامل با نسل جوان شویم

واکنش ظریف به آغاز مذاکرات ایران و اروپا:

قطعنامه شورای حکام علیه ایران، مبنای حقوقی ندارد



علوم  دانش  ارشــد  مدیران  دیدار  در 
شــناختی با رئیس مجمع تشــخیص 
مصلحت نظام مقرر شد تا چارچوب های 
همکاری صاحب نظران حوزوی در حوزه 

فلسفه ذهن و آگاهی تدوین شود.
 بــه گزارش ایلنــا، راهکارهــا و زمینه های 
همکاری مشترک نخبگان و محققان حوزوی 
با ستاد توسعه علوم و فناوری های شناختی در 
حوزه فلسفه ذهن و آگاهی در دیدار مدیران 
ارشــد دانش علوم شناختی با رئیس مجمع 
تشخیص مصلحت نظام مورد بررسی و تبادل 

نظر قرار گرفت. در این ملاقات که دکتر سید 
کمال خرازی و دکتر سید محمد مهدوی و 
دکتر مجید نیلی احمدآبادی، دبیران فعلی 
و ســابق ستاد توســعه علوم و فناوری های 
شــناختی و چند تن از اساتید فلسفه ذهن 
حضور داشتند، گزارشی از فعالیت های ستاد 
در حوزه نظری و ایجاد و حمایت از دوره های 

دکتری فلسفه ذهن ارائه شد.
در این نشســت همچنین پیشنهاداتی برای 
پیشبرد همکاری ها با صاحب نظران حوزوی 
در حوزه فلسفه ذهن و آگاهی، مطرح و مقرر 

شــد با برگزاری جلســاتی با حضور اساتید 
مختلف، چارچوب همکاری و توسعه هدفمند 

این عرصه تدوین شود.
آیت الله آملــی لاریجانی در این دیدار ضمن 
تاکیــد بر اهمیــت و اولویت حوزه فلســفه 
ذهن و آگاهــی، تمایل و آمادگــی خود را 
برای همکاری در راســتای توسعه و تعمیق 
پژوهش های نظری در حوزه علوم شناختی 

ابراز کرد.
به نقل از روابط عمومی ستاد علوم شناختی 
معاونت علمی ریاست جمهوری، درادامه این 

دیدار همچنین برخی مســائل مهم فلسفه 
ذهــن و آگاهی و اهــم ظرفیت های موجود 
در حوزه علمیه و در میان اســاتید برجسته 
و نخبــگان حوزوی، تشــریح و ســابقه ای 
از عملکردهــا و همکاری هــا بین ســتاد و 
پژوهشگران فلســفی و حوزوی، ارائه شد و 
مــورد گفت وگو و تبادل نظــر قرار گرفت و 
مقرر شد کارگروه مشترک تخصصی با حضور 
متخصصان و اساتید دانشگاهی و حوزوی با 
حمایت ســتاد توســعه علوم و فناوری های 

شناختی تشکیل شود.

دیدار مدیران ارشد دانش علوم شناختی با رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام

استقبال واعظی از مذاکرات روز جمعه ایران 
با تروئیکای اروپایی

قائم مقام حزب اعتدال و توســعه، تاکید کرد: مذاکرات میان ایران و تروئیکای 
اروپایی، می تواند باب شــروع مذاکرات هسته ای با کشور های۱+۵ جهت رفع 

تحریم های ظالمانه باشد. 
 محمود واعظی رئیس دفتر رئیس جمهور دولت دوازدهم، با اشاره به مذاکرات 
ایــران و تروئیکای اروپایی در روز جمعه پیش رو در شــبکه ایکس، نوشــت: 
»مذاکره اهرم دیپلماتیک ســازنده و از عوامل تاثیرگذاری بین المللی کشورها 
جهت نیل به اهداف می باشد و اکثر کشورها از اصل مذاکره استقبال و نهایت 

استفاده را می کنند.
متاسفانه طی ســال های اخیر در مذاکرات برجام برای برداشتن تحریم ها نه 
تنها به شــکل صحیح از این امکان موثر در مســیر توسعه و افزایش کیفیت 
زندگی ایرانیان اســتفاده نشد، بلکه پیشرفت کشور معطل ماند. مذاکرات ۲۹ 
نوامبر )جمعه پیش رو( میان ایران و تروئیکای اروپایی، می تواند گام موثر دولت 
چهاردهم در مسیر ترمیم روابط با اتحادیه اروپا و متعاقباً باب شروع مذاکرات 
هســته ای با کشــور های۱+۵ جهت رفع تحریم های ظالمانه علیه ملت ایران 
باشد. رویکرد دولت پزشکیان کاهش تنش های بی ثمر و همکاری دوجانبه در 
عرصه های مختلف با دولت ها و همکاری برای حفظ و بســط صلح و ثبات در 
منطقه می باشــد. امیدوارم تروئیکای اروپایی سیاست ها و مواضع غیرسازنده 
گذشــته خود را اصلاح و در جریان مذاکرات پیش رو، ســازنده و در راســتای 
حصول نتیجه عمل نمایند. اگر رویکــرد تروئیکای اروپایی در مذاکرات پایان 
هفته بر مبنای احترام متقابل باشــد و منافع ملی ما تامین شود، رویکرد ایران 

نیز سازنده و نتیجه بخش خواهد بود.«

سوشیال


